

Referat fra afdelingsmøde i DN Rudersdal (nr. 143)

26. februar 2025 i Mødelokale 1 ved Birkerød Bibliotek

**Til stede:** Annette, Jitka, Margrethe, Marianne, Milli, Peter, Sonja, Steen og Steffen.

**1. Velkomst - valg af mødeleder og referent**

Steen valgtes til mødeleder og Peter til referent

**Godkendelse af referat fra sidste møde (den 13. januar 2025)**

Referatet godkendtes.

**2. Grøn Trepert - status. Samrådsmøde den 28/1 2025 med input fra Masnedøgade (Karsten, Marianne, Peter). Rudersdal er en del af Grøn Trepert Øresund, med Fredensborg Kommune som sekretariat.**

Marianne gav en status. Hun er med i baggrundsgruppen med 13 deltagere, der skal støtte DN's 2 repræsentanter i treparten Øresund, Jacob Munk, DN Gentofte og Therese Holter, DN Allerød. Det første møde i treparten holdes den 27. februar 2025. Første udkast til udtagning af områder skal være klar inden sommerferien. Endelig plan skal foreligge inden udgangen af 2025. Der er næppe områder til udtagning af lavbundsjord i Rudersdal kommune. Spørgsmålet er, hvor vi kan bidrage i forbindelse med et naturprojekt. Flere konkrete projekter er fremme, bl.a. har Erik Arvin et forslag med en kombination af naturområde og grundvandspark.

Marianne bad om, at der oprettes en mindre støttegruppe for hende, som kan konkretisere nogle naturprojektforslag, så vi har et grundlag at tage stilling på. Jitka, Milli og Sonja meldte sig. Erik, Michael og Karsten vil formentlig også deltage.

MARS er et kortværktøj til Grøn Trepert, se <https://sgav.dk/groen-trepert/lokale-trepart/mars>

**3. Kommunevalg november 2025 - hvad gør vi, hvordan og hvornår? temaer / emner som indspil til politikerne.**

Punktet blev udsat til næste møde.

DN Hillerød lavede i 2021 et omfattende valgoplæg <https://hillerod.dn.dk/departments-media/28798/vaelg-naturen.pdf>

DN har den 26. marts 2025 et webinar om kommunevalget. Deltagelse kræver tilmelding til kommunalpolitisk netværk, som nemt kan ske på hjemmesiden.

#### **4. Nyt fra grupperne**

##### **Fredningsgruppen - referat fra årligt dialogmøde med Byplan den 18/2 2025 (Karsten, Steffen, Peter, Steen)**

Det skriftlige referat sendes ud til alle, når det er modtaget fra kommunen.

Under generelle emner blev det oplyst, at kommunen er i gang med nogle ændringer i organisationen, så forvaltningerne Byplan og Teknik og Miljø sammenlægges til "By og Miljø". Der sker ikke ændringer i de politiske udvalgs navne eller områder.

##### **Vand- og kystgruppen (Michael, Marianne, Jitka)**

Er opmærksom på situationen omkring søernes dårlige tilstand og vil drøfte den med formanden for Klima- og Miljøudvalget.

##### **Stigruppen (Annette, Peter)**

På fredningsgruppens dialogmøde med Byplan blev stiprojektet Furesø-Sjælsø omtalt. DN afleverede i maj 2024 en færdig plan til kommunen med opfordring til, at man startede med strækningen fra Tornevangsvej til Sjælsø. Kommunen vil nu lade projektet indgå i kommuneplanarbejdet.

##### **Biodiversitets- og botanikgruppen (Svend, Marianne, Karsten)**

Milli har haft møde med forvaltningen om plejen af de 16 udvalgte biodiversitetsområder.

Områderne er beskrevet her <https://dagsordener.rudersdal.dk/vis/pdf/bilag/b5581cee-7144-4fba-ba28-de714581d42e/?redirectDirectlyToPdf=false>

Der er især problemer med opsamling af afklippet materiale. DN har foreslået at prioritere områderne. Arbejdet er p.t. i udbud. Det er vigtigt at finde de rigtige entreprenører.

##### **Andre grupper?**

###### **Havegruppen**

Margrethe oplyste, at der har været holdt møde med det almene boligselskab Fsb om pleje af grønne arealer ved sociale boligbyggerier.

Cathrine også er blevet sommerfugleambassadør. Den landsdækkende organisation af frivillige har en stand på Grønt Landsmøde.

#### **5. Affaldsindsamling - forårsrengøring i naturen - uge 14 (31/3 - 6/4). Aktivitetsplan (Jitka)**

Der vil blive udsendt en pressemeddelelse om affaldsindsamlingen, der foregår den 6. april 2025. Annette, Steffen, Jitka, Karsten og Michael har meldt sig.

Steffen vil registrere, hvad vi har af forskelligt materiel (leer, flagermusdetektorer, flag mm. Giv besked til ham om hvad du evt. har liggende.

#### **6. Holte Loppemarked - hvornår og hvordan? (Margrethe)**

Vi har en stand den 25. maj og den 15. juni 2025.

Tilmelding til Margrethe.

#### **7. National Bæredygtighedsuge 17 - invitation fra Rudersdal Biblioteker til at deltage med en stand på Bæredygtig Lørdag den 26/4 kl. 10 - 13 på biblioteket (Jitka)**

Hvem vil sætte en stand op på Birkerød Bibliotek? (samme dag er der Grønt Landsmøde hvor Jitka, Margrethe og Steen deltager)

**8. Podiokursus den 10/3 2025 kl. 15.30 - 17.30 i Glassalen, Birkerød Idrætscenter - gennemføres som målrettet introduktion for os, tilmelding kan fortsat ske (Jitka)**

**9. Folkeoplysningsudvalget skal have et nyt medlem udpeget af/blandt de grønne foreninger i kommunen (Grønt Råd, Klimarådet, Friluftsrådet, og DN) (Steen)**

<https://rudersdal.dk/politik-og-indflydelse/politik-og-udvalg/andre-raad-og-udvalg/folkeoplysningsudvalget>

Steen vil gerne stille op.

**10. DN's energiforsyningspolitik - høringsfristen udløb den 16. februar. Nogen kommentarer? (Steen)**

Steen har afgivet en udtalelse, som sendes ud med referatet.

**11. Møder og referater:**

- Det Grønne Landsmøde og Repræsentantskabsmøde 25. - 27. april 2025 i Vingstedcenteret - tilmelding, valg af 2 repræsentanter fra DN Rudersdal (Steen og Jitka)
- Naturkorridoren, møde den 6/3 2025 i Masnedøgade (Milli, Sonja, Stine)
- Møde i Klimarådet 23/1 2025 - herunder anbefaling mht. brændeovne fra før juni 2008 (Steen) Kommunalbestyrelsen har på møde i dag afvist at følge forslaget.
- Novafos forskningsprojekt, om ændret vandføring i vandløb påvirker biodiversiteten i vandløbet. Forstudie til brug for oprettelsen af 2 store, nye rensningsanlæg (vandcentre), der skal afløse en række mindre, "lokale" anlæg. Orienteringsmøde den 30/1 2025 (Marianne, Karsten, Steen)  
Overløb indgår ikke i projektet.
- Afskedsreception for (teknisk) direktør Iben Koch, Rudersdal Kommune, den 28/1 2025
- Steen har deltaget i Rudersdal Klimaråds møde – referat vedhæftet.

**12. Alle stående grupper har tjekket oplysningerne på hjemmesiden - ikke sandt! jf. ref. fra sidste møde. Resultatet af anstrengelserne?**

Vigtigt, at grupperne har angivet en kontaktperson.

**13. Evt.**

22.-23. marts 2025 holder DN kursus i frivillig ledelse i Middelfart. Steen deltager.

**NB: Næste møde er flyttet til den 8. april 2025 og starter kl. 18.30.**

PLL 03.03.2025

Sidste nyt:

To journalister har kontaktet Steen vedr. anbefalingen om brændeovne, samt om tilstanden i Birkerød Sø efter konstateret fiskedød. De har begge fået mere information og den ene er blevet henvist til Vand og Kystgruppen. Vi håber der kommer artikler om begge emne i næste uges Rudersdal Avis.